
Referat for generalforsamling afholdt 1. april 2023 – Dansk Shetland Sheepdog Klub 
 
Dagsorden: 

1. Valg af Dirigent 
 

• Birthe Christoffersen enstemmigt valgt til dirigent.  
 

2. Valg af referent 
 

• Mette Wulff-Jensen blev valgt som referent.  
 

3. Valg af 2 stemmetællere 
 

• Anja Holmgren og Anne Kristensen valg som stemmetællere.  
• Til generalforsamlingen var fremmødt 10 stemmeberettigede medlemmer.  

 
4. Formandens beretning til godkendelse, herunder beretninger fra diverse 
udvalg. 
 

• Formand Erik Steinenbos fremlagde formandens beretning. Beretning enstemmigt godkendt. 
Formandens beretning er vedlagt referat. 

• Sekretær Mette Wulff-Jensen fremlagde beretning fra diverse udvalg. Udstillingsudvalgets 
beretning blev fremlagt af Formand Erik Steinenbos.  

• I forbindelse med fremlæggelse af beretning fra udstillingen, blev det oplyst, at der i nogle 
kommuner er mulighed for at leje udendørsarealerne gratis, hvis en i klubben, som bor i 
kommunen, sættes som arrangør. Der blev også spurgt, om der var givet besked til 
dommerudvalget vedrørende seminaret næste år i Kolding. Udvalget svarede, at der bliver 
givet besked meget snart.  

• I forbindelse med beretningen fra sundhedsudvalget, tilføjede formanden, at bestyrelsen i 
forbindelse med inspirationsweekenden arrangeret af DKK, var til en workshop om HD. Der 
havde været små fejl ved HD-aflæsninger. Dertil er der nye og mere præcise måder at 
undersøge HD, da de ser meget mere nu med de nye digitale løsninger. DKK og FCI taler 
sammen omkring, hvornår der skal C på hofterne, da når alt bliver mere synligt, skal 
måleenheden også ændres.  
 

• Beretninger fra diverse udvalg er vedlagt referat.  
 
Beretningen enstemmigt godkendt. 

 
 
5. Kassererens fremlæggelse af årsregnskabet til godkendelse og meddelelse af ansvarsfrihed 
 

• Kasserer Ernst Holmgren fremlagt regnskabet. Regnskab enstemmigt godkendt.  
• Der blev talt om telefonrefusion til bestyrelsen. At det ikke kun var for at dække omkostninger 

til telefonregningen, men også til strøm, abonnementer, slitage på apparater, internet m.m. 
 
6. Forslag fra medlemmer og bestyrelse 
 



F1: Forslag frafaldes. Der laves en anden løsning, evt. en orientering i en velkomstmail. Vi får det til 
at følge DKK.  
 
 
F2:  
Forslag: Tilføjelser til §6, stk.1)  
Nuværende tekst: 

Som medlem kan optages alle, der opfylder betingelserne for medlemskab af DKK. Er der i en 
husstand mere end ét medlem betragtes ét medlem som hovedmedlem og resten som 
husstandsmedlemmer til nedsat kontingent, men med fulde medlemsrettigheder.  

Forslag til ny tekst: 
Som medlem kan optages alle, der opfylder betingelserne for medlemskab af DKK. Er der i en 
husstand mere end ét medlem betragtes ét medlem som hovedmedlem og resten som 
husstandsmedlemmer til nedsat kontingent, men med fulde medlemsrettigheder. Medlemskab 
følger kalenderåret (1/1 til 31/12) 
 
Forslag vedtaget enstemmigt.  
 
Stemmer for: 10       Stemmer Imod : 0         Blanke : 0 
 
 
F3: Forslag tilbagetrukket af bestyrelsen. Måske der udarbejdes en anden formulering til næste år.  
 
F4:  
Forslag til tekstændring i §6, stk.4 (vedtaget af en samlet GF) 
Nuværende tekst: 
Udmeldelse SKAL ske skriftligt til udgangen af et kalenderår, udmeldelse skal ske 
til kasserer@sheltie.dk.  Eventuelt overskydende kontingent refunderes ikke. 
  
Forslag til ændring: 
Udmeldelse SKAL ske skriftligt, udmeldelse skal ske til kasserer@sheltie.dk med fulde navn og 
medlemsnummer. Eventuelt overskydende kontingent refunderes ikke.  
(udgangen af et kalenderår fjernes) 
 
Forslag vedtaget enstemmigt.  
 
Stemmer for: 10       Stemmer Imod : 0         Blanke : 0 
 
 
F5: Forslag tilbagetrukket af bestyrelsen. 
 
 
7. Bekendtgørelse af valg til bestyrelse og revision 
 
Bestyrelse:  



 
Lone Rehder Jørgensen blev genvalgt til bestyrelsen.  
Britt Klifforth Hemmingsen blev valgt ind i bestyrelsen (fredsvalg) 
 
Formanden bemærkede, at grundet til at Kirsten Klitsgaard har trukket sig fra bestyrelsen er for at 
gøre plads til Britt Klifforth Hemmingsen, da vi skal bruge en ny kasserer. Britt er selvstændig med 
eget regnskabsfirma, og bliver indsat som kasserer, da Ernst stopper som kasserer.  
 
Maria Lee Christensen og Kirsten Klitsgaard er valgt ind som suppleanter til bestyrelsen.  
1 Suppleant: Maria Lee Christensen 
2 Suppleant: Kirsten Klitsgaard 
 
Revisor: 
Anne Kristensen blev genvalgt som revisor.  
 
Der blev ikke valgt en revisorsuppleant. Ingen stillede op.  
 
 
8. Eventuelt 
 
Der blev foreslået et minuts stilhed til ære for afdøde Egon Tangehus, Kennel Troldeskov, som afgik 
ved døden februar 2023. De tilstedeværende ved generalforsamlingen afholdt et minuts stilhed.  
 
Reglerne for gøen ved rallyprøver blev taget op til drøftelse, da der er kommet mere fokus på gøen. 
Det anses som et problem med det øgede fokus, da vi har en gøende race, og vores race ”snakker” 
når de bliver begejstrede og glade.  
 
Der blev spurgt ind til, om der kommer et agilityudvalg. Bestyrelsen håber på, at der i løbet af 2023 
kommer et agilityudvalg.  
 
Ernst bemærkede, at der arbejdes på en ny medlemsapp, hvor der kan tilmeldes til diverse 
arrangementer m.m. Der håbes også på, at den vil kunne tale med hundeweb.  
 
Der blev spurgt ind til, om hvalpekøbere, som i forbindelse med deres hvalpekøb bliver meldt ind i 
klubben, modtager en faktura. Kassereren svarede, at de modtager en velkomstmail, hvorefter de 
bliver meldt til PBS. Den første betaling er ved en faktura, hvorefter det foregår automatisk.  
 
 
 
Egtved den 18.04.2023 
 

 
 
                    Dirigent  



 
Ad 6: Forslag fra medlemmer og bestyrelse 
 
F1: Forslag: oprettelse af §8 (tilføjelse til §8)(Forslagsstiller: bestyrelsen) 
Ved indbetaling af medlemskab godkender man automatisk, at DSSK må gemme ens oplysninger i 
yderligere 1 år (jvf. GPDR/databehandlingsloven) Medlemsoplysninger slettes efter 3 mdr. efter 
udmeldelse. 
Forslagsstiller: Bestyrelsen 
Forslag frafaldet 
 
F2: Forslag: Tilføjelser til §6, stk.1)(Forslagsstiller: bestyrelsen) 
Nuværende tekst: 
Som medlem kan optages alle, der opfylder betingelserne for medlemskab af DKK. Er der i en 
husstand mere end ét medlem betragtes ét medlem som hovedmedlem og resten som 
husstandsmedlemmer til nedsat kontingent, men med fulde medlemsrettigheder. 
 
Forslag til ny tekst: 
Som medlem kan optages alle, der opfylder betingelserne for medlemskab af DKK. Er der i en 
husstand mere end ét medlem betragtes ét medlem som hovedmedlem og resten som 
husstandsmedlemmer til nedsat kontingent, men med fulde medlemsrettigheder. 
Medlemskab følger kalenderåret (1/1 til 31/12) 
Forslagsstiller: Bestyrelsen 
 
F3: Forslag til lovændringer. Sletning af §6 stk.3 (Forslagsstiller: bestyrelsen) 
Nuværende Tekst: 
§6 stk.3: Medlemmer, der ikke har betalt deres kontingent senest ved udgangen af januar, betragtes 
som udmeldt af klubben jfr. §6, stk.2 og §7 stk.2. 
 
Forslag til ændring 
Punktet fjernes helt 
 
Begrundelse: 
Der står flere gange i klubloven det sammen: 
§6, stk.2: Stemmeberettigede i alle klubbens anliggender er medlemmer, der har været medlem i 
mindst 3 
måneder og som ikke er i kontingentrestance. 
 
Samt 
§7 stk.2 : Kontingentet opkræves for det kommende kalenderår ved fremsendelse af 
medlemsopkrævning via e-mail eller girokort i december måned og skal være betalt ved udgangen 
af januar. Ved senere betaling betragtes vedkommende som nyt medlem med hensyn til 
medlemsrettigheder og stemmeberettigelse. 
Forslagsstiller: Bestyrelsen 
 
F4: Forslag til tekstændring i §6, stk.4 (Forslagsstiller: bestyrelsen) 
Nuværende tekst: 
Udmeldelse SKAL ske skriftligt til udgangen af et kalenderår, udmeldelse skal ske til 
kasserer@sheltie.dk. Eventuelt overskydende kontingent refunderes ikke.  



 
Forslag til ændring: 
Udmeldelse SKAL ske skriftligt , udmeldelse skal ske til kasserer@sheltie.dk. Der skal oplyses 
fulde navn og medlemsnummer. Eventuelt overskydende kontingent refunderes ikke. (udgangen af 
et kalenderår fjernes) 
 
Begrundelsen: 
Det behøves ikke at hver i udgangen af et kalenderår da medlemskabet udløber den 31/12 
Forslagsstiller: Bestyrelsen 
 
F5: Forslag tilføjelse til § 9. Bestyrelse og revision (Forslagsstiller: bestyrelsen) 
Tilføjelse: den siddende bestyrelsen er kontingent fri. 
Begrundelse: 
Der arbejdes utrolig mange timer på årsbasis og så er det en lille anerkendelse af det store stykke 
arbejde de lægger i klubben 
Forslagsstiller: Bestyrelsen 
 
Forslag Trukket af forslags stiller 
 
 
 
 
Beretninger herunder: 
 
Formandens beretning 
 
Så gik 2022, endeligt et ”normalt” år igen. Et år hvor der igen kunne afholdes aktiviteter uden 
begrænsninger. Og dette er også sket. Der har været, spor, hyrde, gåtur, soignerings aftner, AG 
hygge, udstillinger og ikke mindst rally. 
Ja, vi endeligt rally tilbage igen i klubregi. Dette har vi arbejdet på længe og vi er så glad for det. 
 
Det blev også et år hvor der kom flere aktiviteter på lokal plan. 
Så fik vi en ny redaktør på bladet. Og når vi så lige snakker om bladet så har det været lidt tynd med 
indlæg fra vores medlemmer. Vi skal huske at bladet er medlemmernes blad og klubben er 
afhængig af at der kommer indlæg fra Jer som medlemmer. Sendt endelig Jeres dagligdags 
historier, fortællinger om ferie, kurser, træninger som billeder ind til redaktioner. 
 
Så blev bestyrelsen igen inviteret til DKK’s inspirations weekend og formandmøde. En weekend 
som gav faktisk en del at tænke over. Både i forhold til specielklubbernes fremtid samt 
frivilligheden. I denne anledning fik vi selv i klubben arrangeret en dag til alle i aktivitetsudvalget 
og lokalrepræsentanter. En dag hvor vi alle kunne kigge hinanden i øjne og prøv finde en vej til 
fremtiden. Ikke at dette bare er en opskrift, nej, noget vi skal finde ud af sammen. Der blev også 
snakket en del om frivilligheden i klubben og ja vi skal i Dansk Shetland Sheepdog Klub og i den 
græd tænke på fremtiden. Vi skal da meget gerne have flere med og gerne nogen som også kan føre 
klubben vider i fremtiden. Dette arbejdes der grundigtr vider på ved feks. Flere aktiviteter for alle. 
Nej Sheltieklubben er ikke en udelukkende udstillingsklub. Vi er en klub for alle. Lige pt. Arbejdes 
der på at få et rigtigt AG udvalg oppe og køre, så vi kan starte med at afholde AG i klub regi. 



Bestyrelsen vil gerne takke alle frivillige som får sheltieklubben til at leve. Uden Jer, ja hvem 
ved…… 
 
Så en lille bøn. Alle i bestyrelsen er også frivilliger. Det er Jer som medlemmer som har valgt os til 
at styre klubben. Jo vi kan da også lave fejl, men vi vil bedst for klubben. Er i ikke enig i et eller 
andet der sker i klubben så sendt og en mail eller en besked på klubben messenger. Dette SKAL 
ikke være på vores private mail eller messenger, som der sket en del i 2022.  Og ja, der er nogen 
som ikke ved hvornår de skal stoppe og dem vil jeg så opfordre selv at stille op til bestyrelsen ved 
næste GF. 
 
Vi håber at 2023 bliver igen et kanon år og vi vil glæde os at se Jer til diverse aktiviteter. 
 
Mvh 
 
Erik Stienenbos 
Formand i Dansk Shetland Sheepdog Klub 
 
 
Reningsfonden: 
Der har i 2022 været nogle få som har ringet/skrevet om en voksen sheltie, men jeg har slet ikke 
haft nogle hunde i de sidste 2-3 år.  Jov een hund som blev trukket tilbage igen. 
Så jeg har anbefalet folk at kontakte en opdrætter, som de taler godt med, om at købe en hvalp. 
Eller se sig om på div. internater, som måske har en hund der passer til familien. 
 
Rally: 
Vi har haft to super gode prøver i 2022, som samlet set har givet overskud.  
Der er Årets Sheltie prøve den 8. april 2023 i Hangar 17. Vi forventer en til to prøver mere i 2023. 
Der er ikke fastlagt datoer endnu.  
 
Hyrde: 
Hyrdeudvalget har afholdt 
4 weekendkurser  
2 endagskurser 
Af dem var 1 weekendkursus på fyn, resten på sjælland 
Har der ikke været nok tilmeldinger til fuldt hold, er der tilbudt plads til collieklubben og 
underviserens kursister af anden race 
Udover kurserne har nogen enkelte fået formidlet træningsmakker gennem hyrdeudvalget, når der 
ikke har været mulige kurser for dem 
 
Spor: 
Vi har atter fået vores aktiviteter i gang efter Corona. 
Der er i 2022 afholdt lidt kurser i vores lokalområde, både for hold men også for enkelte der lige 
skulle tændes på kaninen…… 
  Og så har vi afholdt 2 officielle kaninslæbsprøver med deltagelse af i alt 6 sheltier, som opnåede 4 
x 1. Præmie på 400m og 1 x. 1. Præmie og 1 x 2. Præmie på 1000mS1. En enkelt fik 0, det var ikke 
deres dag. 
Det er en fornøjelse at kunne gratulere 3 af de deltagende med Årets Sheltie i Kaninslæb nr. 1, 2 og 
3. Resultater er i Sheltiebladet nr. 1/2023. 



Vi fortsætter den gode stil i 2023 og har dags dato allerede afholdt den første officielle prøve i 
kaninslæb og der er hyret dommer til endnu en prøve i efteråret. 
Hvis nogen ønsker undervisning i kaninslæb, så kontakt gerne en af os. Vær opmærksom på at 
fører/ejer skal kunne gå på ujævnt terræn inde imellem træerne i skoven. Vi går ikke på stierne, så 
det er ikke en hundesport for dårligt gående. 
Kontaktoplysninger findes på klubbens hjemmeside. 
 
 
Udstilling: 
Årsberetning 2022 udstillingsudvalget. 
2022 har været et dejligt år med 5 udstillinger. 3 ”normale” og 1 dobbelt udstilling. 
5 udstillinger med totalt 287 tilmeldte sheltier. Vi skal helt tilbage til 2014 med flere tilmeldt. 
Det er bare superdejligt at se, at der er så mange der deltager i klubben udstillinger. 
Vi prøver så vidt som muligt at invitere racedommer, som ikke altid er lige så nemt. 😊 
Når vi kigger på samtlige udstillinger, så synes vi at der er en super fantastisk stemning. 
Der bliver hygget, snakket og folk hjælper hinanden der hvor der behov. 
Den dobbelt udstilling vi havde i 2022, har også været en stor succes. Det samarbejde vi har med 
collieklubben vil vi i fremtiden også dyrke mere, der hvor det er muligt. En dobbelt udstilling giver 
meget, både for udstillerne men også for klubben. 
 
Når vi kigger på diverse steder hvor vi kan afholde vores udstillinger, bliver vi mere og mere 
udfordret. Hal / arealpriser er steget meget og mange gange kan vi ikke være med til de priser. Det 
er også derfor vi bruger mange gange de sammen steder, enten fordi prisen er fornuftigt eller tæt på 
gratis. Faciliteter på de forskellige steder betyder også mega meget for os. Det vil sige at der er 
fornuftige toiletforsyninger og god forplejning. Hvis i ligger ind med nogen steder som kunne 
efterkomme klubbens krav, vil vi gerne høre fra Jer. 
 
Vi vil i fremtiden prøve at udvide udstillinger med andre ting. Dette kunne f.eks. være udstilling og 
rallyprøve sammen dag, sammen sted, eller et seminar af et eller anden slags i forlængelse og 
udstillingen. Og også her, har i ideer så kom endeligt med dem. 
 
Vi har nydt 2022 rigtig meget og vi håber i også har det. 
 
Ses i 2023. 
 
 
Årsberetning 2022 fra Sundheds- og Avlsudvalget 
 
Året har været lidt stille for udvalget, ingenting at forhandle med DKK og ingen store 
sundhedsproblemer vi skulle tage os af.  
 
Så vi går direkte til statistikkerne. 
 
 
 
 
 
 



Øjenstatistik Shetland Sheepdog 2022 DKK 
 

1 
 

 

 

 

Diagnose fordeling blandt 337 
øjenlyste sheltier 2022 

 
(nogle hunde kan have to diagnoser, det er 

diagnose frekvensen der er angivet. 
Undtaget er selvfølgelig frie hunde) 

Total antal 
med 

diagnose 

Antal 
Voksne 

Antal 
Hvalpe 

 
Forklaring 

Intet påvist  291 
 
 

71 220 Hunden har ingen medfødte og/eller arvelige øjensygdomme eller andre tilkomne øjenlidelser.  

Mild CRD(heraf en hvalp hvor CRD er 
mistænkt) 

  

12 2 10 Fejl i udviklingen af strukturerne i bagerste del af øjet, som på ingen måde påvirker hundens syn. CRD er arveligt. 
Hunde med CRD bør parres med hunde der ikke har CRD eller andre former for CEA. Optimalt med hunde der er 
genfri for CRD/CEA(CH)  

CRD udtalt, med blødning i øjet og 
nethinde løsning 

1 0 1 Udtalt CRD kan påvirke synet. Alvorlige komplikationer til CEA/CRD er blødninger i øjet og løsning af nethinden fra 
den normale placering. Disse komplikationer kan medføre blindhed. Sygdommen er medfødt og udvikler sig ikke med 
alderen. Dog kan komplikationer opstå senere i livet og udviklingen af graden af dem ændres over tid.   

Mild distichiasis  18 18 0 Overtallige og fejlplacerede øjenhår, ofte tilkommer de med alderen i varieret antal. Ses meget sjældent hos hvalpe. 
Yderst sjældent påvises der distichiasis i udtalt grad. Ofte noget der først påvises når hunden øjenlyses, hvor hunden 
forinden ikke har vist nogen symptomer.. Arvegangen for distichiasis er ikke afklaret. 

Andet medfødt påvist: Lacrimal 
punktum atresia 

5 3 2 Medfødt manglende åbning af tårekanalen eller forsnævring heraf 

Kataract (ikke medfødt): Påvist, 
Post.Pol. 

1 1 0 Grå stær på et øje i dette tilfælde. Muligvis en arvelig variant da hunden er ung, men fremgår ikke af attesten om det 
er en arvelig variant. Men der er ikke tale om aldersbetinget grå stær, da der som sagt er tale om en ung hund. 

Andet ikke-medfødt: Påvist.  
SPR/Slowly Progressive Retinopathy..   

1 1 0 Slowly Progressive Retinopati, SPR, som ikke medfører total blindhed, som det er tilfældet med PRA. Hunde med 
SPR vil over tid kunne udvikle nedsat syn i mørke, men i så fald i en høj levealder. SPR er en meget langsomt 
udviklende retinopati, deraf navnet SPR: Slowly Progressive Retinopati. Hunden bør ikke indgå i avl, da der er tale 
om en formodet arvelig variant af retinopati, der ses hos Shetland Sheepdog. SPR går også under navnet: 
Sheltieretionopati eller arvelig retinopati. Se mere vedrørende SPR på side 2, under info om SPR og avl 

Andet medfødt: Påvist.Persistent 
hyaloid artery (PHA) 

6 2 4 Pulsåren, der i fosterstadiet fører blod til øjets linse er ikke helt forsvundet i ugerne efter fødslen. Undertiden kan en 
lille trådagtig rest ses bag linsen svævende i glaslegemet. Ud fra et forsigtighedsprincip jf. evt. arvelighed, bør hunden 
parres med en fri. 

PHTVL/PHPV Grad 1 1 0 1 Forkortelsen står for Persisterende Hyperplastisk Tunica Vasculosa Lentis / Persisterende Hyperplastisk Primær 
Vitreus. Tilstanden skyldes, at de blodkar som omslutter linsen mens øjet udvikles, ikke tilbagedannes normalt efter 
at hunden er født. Forandringerne inddeles i graderne 1-6 alt efter hvor alvorlige de er. Små forandringer påvirker ikke 
synet, mens store forandringer fører til at hunden får reduceret syn eller bliver blind. Svære grader ses yderst sjældent 
i racen indtil nu. Man formoder der er en vis arvelighed. Svære grader bør ikke indgå i avl. Milde grader kan indgå i 
avl, men parres med fri. 

PPM 7 0 7 I fosterstadiet og i dagene efter fødslen, er pupillen dækket af en hinde med et fint netværk af blodkar, der normalt 
forsvinder kort tid efter at hunden har åbnet øjnene. Ved PPM forsvinder hinden ikke fuldstændigt, og der kan være 
tråd formede rester tilbage. Resterne kan være placeret forskellige steder i øjet, og det kan angives på ECVO attesten. 
Små forandringer har ingen betydning for hunden, mens store forandringer kan påvirke synet. Der ses yderst sjældent 
store forandringer. Jf. evt. arvelighed bør hunde med PPM parres med hunde der er fri 
 



(Udarbejdet af DSSKs Sundheds-og Avlsudvalg 2023 på baggrund af data DKK hundeweb) 
 

HD statistik Shetland Sheepdog. DKK registrerede hunde 2000-2022 
 

Undersøgel
ses  
år 

Antal  
HD 

fotograferede 

HD A(Fri) HD A(fri) %  HD B(fri) HD B(fri) % Total HD fri 
% 

HD C 
(mild HD) 

Mild HD C% HD D 
Moderat HD 

Moderat HD 
D % 

HD E 
Svær HD 

Svær HD E% 

2000 7 3  0   1  2  1  

2001 10 9  1   0  0  0  

2002 13 5  4   3  1  0  

2003 12 5  6   1  0  0  

2004 16 11  2   0  1  2  

2005 7 5  1   1  0  0  

2006 12 8  1   2  0  1  

2007 19 11  4   2  0  2  

2008 9 4  3   1  1  0  

2009 18 7  6   1  2  2  

2010 24 12 50% 5 20,83% 70,83% 1 4,17% 1 4,17% 5 20,83% 

2011 31 12 38,71% 12 38,71% 77,42% 3 9,68% 1 3,22% 3 9,68% 

2012 43 33 76,74% 6 13,95% 90,69% 1 2,33% 0 0% 3 6,98% 

2013 40 35 87,50% 5 12,5% 100% 0 0% 0 0% 0 0% 

2014 35 29 82,86% 3 8,57% 91,43% 2 5,71% 0 0% 1 2,86% 

2015 37 33 89,19% 3 8,11% 97,30% 0 0% 1 2,70% 0 0% 

2016 37 29 78,38% 3 8,11% 86,49% 3 8,11% 2 5,40% 0 0 

2017 38 26 68,42% 8 21,05% 89,47% 3 7,90% 0 0% 1 2,63% 

2018 41 25 60,97% 8 19,51% 80,48% 5 12,20% 3 7,32% 0 0% 

2019 53 23 43,40% 11 20,75% 64,15% 13 24,53% 2 3,77% 4 7,55% 

2020 46 20 43,48% 14 30,44% 73,92% 10 21,74% 1 2,17% 1 2,17% 
2021 64 27 42,2% 25 39,1% 81,3% 8 12,5% 2 3,1% 2 3,1% 
2022 48 17 35,5% 18 37,5% 72,9% 12 25% 1 2,1% 0 0% 

 

Undersøgels
es  
år 

Antal  
HD 

fotograferede 

HD A(Fri) HD A(fri) %  HD B(fri) HD B(fri), 
inkl.. A/B % 

Total HD fri 
% 

HD C 
Mild HD 

Mild HD HD 
C% 

HD D 
Moderat HD 

Total 
moderat HD 

D % 

HD E 
Svær HD 

Total svær 
HD E% 

2010-2020 425 277 65,18% 78 18,35% 83,53% 41 9,65% 11 2,59% 18 4,23% 
2015-2020 252 156 61,91% 47 18,65% 80,56% 34 13,49% 9 3,57% 6 2,38% 
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 (Udarbejdet af DSSKs Sundheds-og Avlsudvalg 2023 på baggrund af data på DKKs hundeweb) 

Øjenlyste Shetland Sheepdog 2022 DKK, generelt: 

Procentdel øjenlyst frie hunde, både hvalpe og voksne 86,4% 

Procentdel hunde med CRD både hvalpe og voksne, hvoraf en har udtalt CRD og en 
er mistænkt med CRD 

3,9% 

Procentdel af øjenlyste hunde, som er voksne (95 voksne) 28,2% 

Procentdel hvalpe der er øjenlyst ud af total antal stambogsførte hvalpe i 2022(242 
øjenlyste hvalpe, 258 stambogsførte hvalpe) 

93,8% 
 
 
(Fordi forældredyr er CEA(CH/CRD) gentestede og man ud fra deres status ved at de sammen ikke kan få 
hvalpe med CRD eller man vælger at genteste hvalpene for CEA(CH/CRD) betyder det ikke at disse 
hvalpe er fri for andre medfødte øjensygdomme og de kan have øjensygdomme som kan påvirke deres 
syn, dette gælder ikke for hunde med mild CRD. Hvis en hvalp ikke er øjenlyst, men har påvist CRD på en 
gentest herfor (CEA(CH) gentesten), siger gentesten intet om graden af CRD og afdækker heller ikke om 
hvalpen har colobom, samt graden heraf. Det er selvfølgelig op til den enkelte opdrætter om man vil 
øjenlyse hvalpe eller ej, men Vi tillader os i denne sammenhæng at informere herom, i fald nogle 
opdrættere ikke ved dette og så hvalpekøbere også er informeret om hvad gentesten afdækker jf. de 
medfødte øjensygdomme) 

 

Info om SPR og avl: 

Vær obs. på at forældredyrene skal anses som værende bærere af SPR og naturligvis vil et afkom til hund med SPR også være bærer. Kuldsøskende, halvsøskende, helsøskende, afkom og 
forældre kan fortsætte i avl, men det er tilrådeligt at deres øjenlysning ikke er mere end 1 år gammel, når de anvendes i avl. SPR kan forekomme så tidligt som 1,5-årsalderen (PRA er set i 
yngre alder), men oftest ses forandringerne først tydeligt nok til diagnose i 4-5 års alderen, hvor man ved at følge avlsanbefalingerne har mulighed for at holde øje med denne øjensygdom i 
avlsarbejdet og i racen. Frekvensen af tilfælde med SPR er let stigende i Skandinavien, men øjenlyserne er også blevet dygtigere over de seneste 5-6 år til netop at se denne øjensygdom. Den 
kan forveksles med PRA, så det at de er blevet dygtigere til at spotte hvad der er SPR og ikke PRA, er en stor fordel. Før i tiden fik nogle hunde diagnosen PRA, hvor en ERG undersøgelse 
afklarede der var tale om SPR i stedet. Det er vigtigt at SPR mistænkte øjenlyses på ny, dels for at be- eller afkræfte diagnosen men også for at sikre sig forandringerne ikke er et tidligt tegn på 
PRA. En PRA diagnose har helt andre avlskonsekvenser end SPR.  

Bemærk på Norsk Shetland Sheepdog Klubs hjemmeside kan man finde oplysninger om hvilke hunde i Skandinavien der har fået påvist denne diagnose, om end listen med oplysninger ikke er 
samstemmende med det faktiske antal, da de hunde der står på listen er indberettet frivilligt til avlsudvalget i Norge (samme gælder for listen med hunde med PRA). Sundheds-og avlsudvalget 
DSSK har overblik over de fleste hunde i Scandinavien som har mistænkt eller påvist SPR idet diverse databaser følges løbende(Norge, Finland og Sverige). Det er ikke muligt at få det samme 
overblik i andre lande, da de ikke har data tilgængelig via. databaser med oversigter og der er også lande hvor man slet ikke øjenlyser voksne sheltier som der gøres i Scandinavien, men avler 
primært ud fra CEA(CH) gentesten i stedet. 

Gentestene for PRA: 

Det er aktuelt muligt at genteste sin sheltie for PRA. Det er nu muligt at genteste for to typer PRA. Det er dog vigtigt man er klar over at det ikke er alle typer PRA hos Sheltland Sheepdog det er 
muligt at fange på disse gentests. Så øjenlysning og observation på bærere på stamtavler og avlsråd jf. avl med stamtavler med PRA bærere indenfor 5 generationer (disse avlsråd findes på 
Norsk Shetland Sheepdog Klubs hjemmeside) er stadig relevant i forhold til forebyggelse af PRA i racen.Vil du vide mere om PRA og gentestene står der god info herom på Norsk Shetland 
Sheepdog Klubs hjemmeside. 



(Udarbejdet af DSSKs Sundheds-og Avlsudvalg 2023 på baggrund af data på DKKs hundeweb) 

AD statistik Shetland Sheepdog. DKK registrerede hunde 
 

Undersøgelses år Antal AD 
fotograferede 

AD 0/Fri Total AD fri %  AD 1/påvist grad 1 AD 2/påvist grad 2 AD 3/påvist grad 3 Total AD påvist % 

2000 0 
 

 
   

 
2001 0 

 
 

   
 

2002 3 3 100% 0 0 0 0% 
2003 2 2 100% 0 0 0 0% 
2004 5 5 100% 0 0 0 0% 
2005 3 3 100% 0 0 0 0% 
2006 3 3 100% 0 0 0 0% 
2007 3 2 66,67% 1 0 0 33,33% 
2008 0       
2009 6 6 100% 0 0 0 0% 
2010 13 12 92,31% 1 0 0 7,69% 
2011 9 7 77,78% 2 0 0 22,22% 
2012 17 14 82,35% 2 1 0 17,65% 
2013 27 26 96,3% 1 0 0 3,7% 
2014 22 22 100% 0 0 0 0% 
2015 22 22 100% 0 0 0 0% 
2016 23 22 95,65% 1 0 0 4,35% 
2017 27 26 96,3% 1 0 0 3,7% 
2018 27 25 92,6% 0 1 1 7,4% 
2019 29 27 93,1% 1 1 0 6,9% 
2020 29 26 89,65% 2 0 1 10,35% 
2021 42 40 95,2% 0 2 0 4,8% 
2022 33 28 84,8% 4 1 0 15,2% 

 
10 og 5 års 

statistik 

 
Total AD 

fotograferede 

 
AD 0/fri 

 
Total AD fri % 

 
AD 1/påvist grad 1 

 
AD 2/ påvist grad 2 

 
AD 3/påvist grad 3 

 
Total AD påvist % 

2010-2020 245 229 93,47% 11 3 2 5,71% 
2015-2020 157 148 94,28% 5 2 2 5,72% 

 
 

Så er der nogle der OCD røntgenfotograferer deres sheltier, her meget kort statistik direkte fra hundeweb  
 

Totalt fotograferede på 10 år: 63 
Totalt frie: 63. 100% 

 
+2021(17) og + 2022 (9) OCD frie, 100% frie 



Bemærkninger vedr. øjne: 
Udviklingen vedr. CEA/CRD er igen iår meget positiv, der er kun 13 nye tilfælde. 
Der er fundet en med SPR, først mistænkt og så med endelig diagnose. Der er blevet hjulpet med 
råd og vejledning i forhold til avl efter de gældende vejledninger fra ECVO.  Se øjenstatistik side 2, 
info om SPR og avl. 
Der er øjenlyst i alt 86,4 %  frie for øjensygdomme, imponerende flot. Øjensundheden er høj i racen 
også i 2022. Jf. vurderingen af generel øjensundhed, ses også på hvor alvorlig øjensygdommene er 
når der er noget påvist, ikke kun hvor mange der er øjenlyst frie. (Fx ingen påvist med PRA). 
 
Bemærkninger vedr HD: 
I 2022 er der HD fotograferet 48 sheltier, 72,9% er frie for HD. 
25% har HD status C, mild dysplasi. Til gengæld er der kun 1 sheltie med moderat HD (D) og ingen 
med svær HD. 
Vi undrer os lidt over den store gruppe med C-hofter, og vi har da hørt snakken i krogene, om HD 
aflæserne nu var blevet mere ”skrappe”. Men kigger man til Sverige, Norge eller Finland, så er 
tendensen den samme, C-gruppen er blevet større. Kan det skyldes at billederne nu er så god 
kvalitet, at selv de mindste forandringer bliver vurderet. Så der hvor vi før havde B status på 
hofterne, er det nu rykket til at blive C-hofter…… (Se citat fra Hunden senere). MEN i samme 
moment vil vi gerne gøre opmærksom på, at det iflg. DKK er tilladt at anvende avlshunde med C-
status i avl. Vi anbefaler at man i givet fald vælger en partner der er fri for HD.  
Vi har også bemærket, at halvdelen (6) af dem med status C, har fået status B/C.. Det samme gør 
sig gældende med status B, hvor 6 ud af 18 har status A/B og med D hvor den ene med status D har 
B/D.  
 
Til orientering, så var DKK vært ved en FCI HD-konference i maj 2022. Der deltog 35 bedømmere 
fra 15 forskellige lande. Der er foretaget en opdatering af FCI protokollen, med en grundig 
præcisering af de fokuspunkter der ses på ved bedømmelse af HD billeder. 
 
Citat fra Hunden nr 7/8 juli/august 2022 side 82: 
”Grad C” 
En øget forekomst af grad C har været debatteret igennem de senere år især i de nordiske lande. I 
Sverige er der lavet en omfattende rapport kaldet ”HD-utredningen”, og i DKK-regi har vi været i 
dialog med flere specialklubber om emnet. De fleste eksperter er enige om, at det ikke er hundene, 
der er blevet dårligere. Det kan selvfølgelig være tilfældet i enkelte racer, men det er ikke den 
generelle årsag. Den primære grund er med stor sandsynlighed den teknologiske udvikling af 
røntgenapparatur og overgangen til upload af digitale billeder. Bedømmerne får dermed mulighed 
for at se mange flere detaljer, og de forandringer, der bliver synlige, må de jo tage højde for i deres 
bedømmelser. Under de mange sessioner med fælles bedømmelser af billeder stod det klart, at C-
graden er en meget bred kategori. I de nye retningslinier for HD-bedømmelser står det klart, at en 
hund skal klassificeres som C, så snart der er ledslaphed, og hvis centrum af lårbenshovedet er 
placeret uden for den dorsale acetabularrand. I det hele taget blev der lagt ret stor vægt på netop 
placeringern af lårbenshovedets midte i forhold til den dorsale acetubalarrand. Samtidig blev 
Norberg-vinklens betydning nedtonet en anelse. ” 
 
Bemærkninger vedr. AD og OCD: 
I alt er 33 sheltier fotograferet for AD. Heraf er 28 frie, 4 påvist grad 1, 1 har fået påvist grad 2. 
Vedr. OCD, så er det alle 9 der er fotograferet frie.  
 



Bemærkninger vedr. statistik, reproduktion og registreringer: 
Der er importeret 18 sheltier fra 10 forskellige lande. Og der er eksporteret 8. 
Der er i alt født 276 hvalpe, hvoraf 258 er blevet registreret = 18 hvalpe (godt 6 %) er døde inden 
registreringstidspunktet.  
1) 
73% af parringerne er foregået naturligt, 27% ved inseminering med frisk sæd. 
Der blev født i alt 70 kuld. 58 kuld blev født naturligt, 12 ved kejsersnit. 
Antal hvalpe divideret med antal kuld giver 3,7 hvalp i gennemsnit pr kuld. 
2) 
Vedr. avlshanner og avlstæver anvendt i 2022, så er der født i alt 66 kuld. Og til de 66 kuld er der 
anvendt 44 hanner og 63 tæver.  
Den opmærksomme vil tænke hvorfor 66 og ikke 70 som blev nævnt tidligere? Det er fordi der i 
den første opgørelse ses på datoen for hvornår kuldet er godkendt og i den anden hvornår kuldet er 
født. 
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